

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈



ယခုရက်စွဲမှတ်တမ်းပါ အချက်အလက်များသည် မြန်မာ့အရေး လေ့လာသူများအဖွဲ့၏ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ ၁၃ ရက်မှ ၂၆ ရက်နေ့အတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများ၊ ဆွေးနွေးမှုများနှင့် တခြားသော ဆက်စပ်သတင်း များအား မီဒီယာများမှတစ်ဆင့် မှတ်တမ်းတင်ထားသော ရက်အလိုက် ငြိမ်းချမ်းရေးသတင်း စုစည်းချက်များ ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် ရက်စွဲမှတ်တမ်းပါအချက်များသည် မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများ၏ အမြင်နှင့် အာဘော်မဟုတ်ဘဲ ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် ပတ်သက် သော မီဒီယာဖော်ပြချက်များအား စုစည်းပေးထားခြင်းသာဖြစ်ပါသည်။ မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့မှ ထုတ်ဝေလျက်ရှိသော ငြိမ်းချမ်းရေး ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်းများ အား ပိုမိုကောင်းမွန်စေရန်အတွက် အကြံပြုချက်များပေးပါရန် အကူအညီ တောင်းခံအပ်ပြီး၊ အကြံပြုချက်များ ပေးပို့လိုပါ က [program@burmamonitor.com](mailto:program@burmamonitor.com) နှင့် ဖုန်း - 09-798560989 တို့ကို ဆက်သွယ်နိုင်ပါသည်။

မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့

လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ

ရှမ်း

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့ နံနက် ၇:၂၀ မှ ၇:၄၀ အထိ ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် ရွှေမော်အုပ်စု ရွှေမော်ကျေးရွာ အနီး၌ မြန်မာ့တပ်မတော် တပ်မ ၁၁၊ ၁၆၇ ၂၁၉ နှင့် တအာင်း အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(TNLA\)](#) [\(Marnagar\)](#) [\(RFA\)](#) [\(NAB\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄၊ ဒီဇင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့များတွင် သီပေါမြို့နယ် နားမတ်ခေါ်ကျေးရွာ အုပ်စု တွန့်ကြိုင်းကျေးအနီး၌ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA) နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) တို့ကြားတိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(TaiFreedom\)](#) [\(RFA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့ နံနက် ၉:၁၅ မိနစ်အချိန်မှ နံနက် ၁၁:၃၀အထိ မိုင်းပန်မြို့နယ် နားမွန်ကျေးရွာအုပ်စုအတွင်း၌ သျှမ်းပြည် ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) နှင့် ပအိုဝ််အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (PNLA)၊ မြန်မာ့တပ်မတော် ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့ အင်းအား (၆၀) တို့အကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([TaiFreedom](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ် တောင်ပိုင်း လင်းခေးခရိုင် မိုင်းပန်မြို့နယ် နောင်ချိုကျေးရွာအနီး၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) နှင့် ပအိုဝ််အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ချုပ် (PNLO) တို့အကြားတိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#))

### ရခိုင်

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည် ပုဏ္ဏားကျွန်းမြို့နယ် ခမောင်းရွာအနီး၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည် ရသေ့တောင်မြို့နယ် သောင်းဒရားကျေးရွာနှင့် ထီးစွဲကျေးရွာ အကြား၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြားတိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#)) ([RFA](#)) ([Narinjara](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် တောဖျားချောင်းနှင့် ယိုးချောင်းအကြား ပညာဝရွာ အနောက်မြောက်ဖက်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား နံနက် ၁၀:၃၀ မိနစ်မှ နေ့လည် ၁ နာရီထိ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#)) ([TheVoice](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့နှင့် ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့များတွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ပညာဝရွာ၊ မောင်နှမရွာ၊ ပကာဝရွာ၊ အနီးနှင့် ကလပ်ချောင်း အနီးတဝိုက်တို့၌ နံနက် ၉:၀၀ မှ စတင်၍ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့ နံနက် ၈:၂၃ မိနစ်တွင် ပညာဝရွာ နှင့် မောင်နှမရွာ ကြား၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#)) ([RFA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် နေ့လည် ၂:၀၀ မှ ၃:၃၀ မိနစ်အထိ ၁ကြိမ်၊ ညနေ ၆:၀၀ နာရီတွင် ၁ကြိမ် အိန္ဒိယ-မြန်မာနယ်စပ် “မြိတ်ဝရွာ” အရှေ့တောင်ဖက်ရှိ တောင်တန်းပေါ်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် နံနက် ၁၀:၂၀ မိနစ်တွင် အိန္ဒိယ-မြန်မာနယ်စပ် မြိတ်ဝရွာ အရှေ့တောင်ဖက်ရှိ တောင်တန်းပေါ်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့ နံနက် ၉:၀၀နာရီခန့်တွင် ရခိုင်ပြည် ရသေ့တောင်မြို့နယ် သြရမတောင်တန်း ပေါ်သို့ မြန်မာ့တပ်မတော်မှ လက်နက်ကြီးများဖြင့် နေရာ အနှံ့ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်ခဲ့ရာ မြန်မာ့ တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့တိုက်ပွဲထပ်မံဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့တွင် ပလက်ဝမြို့နယ် ပကာဝရွာ အနောက်ဘက်တောင်တန်းပေါ်၌ နံနက် ၁၀:၀၀ နာရီမှ ၁၁:၅၀ အထိ ၁ကြိမ်၊ ရသေ့တောင်မြို့နယ် ခရုချောင်းရွာအနီး၌ နေ့လည် ၁:၀၀ နာရီခန့်တွင် ၁ကြိမ်၊ သြရမ တောင်တန်းပေါ်၌ ညနေ ၅:၀၀ နာရီတွင် ၁ကြိမ်၊ မြိတ်ဝ အနီးပတ်ဝန်းကျင်၌ နံနက် ၉:၀၀ ခန့်မှစတင်၍ လက်နက်ကြီးများဖြင့် မြန်မာ့တပ်မတော်ဖက်မှ ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) ကိုတိုက်ခိုက်ခဲ့သည်ဟု The Arakan Army သတင်းဌာနတွင် ဖော်ပြခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#))

**စစ်ဘေးရှောင်**

**ရှမ်း**

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် အတွင်းရှိ နောင်ကျော့ဘုန်းကြီးကျောင်းမှ စစ်ဘေးရှောင် ၂၀၀ ကျော်တို့သည် စစ်ရေး တင်းမာနေမှုများ လျော့သွားသဖြင့် နေရပ်သို့ ပြန်သွားခဲ့ကြသည် ဟုခိုင်းဟိုင်းရွာသား စစ်ဘေးရှောင်တစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ “အခြေအနေကတော့ စိတ်အေးရပြီလားဆိုရင်တော့ မအေးရသေးပါဘူး ။ စစ်ရေးတင်းမာနေတာတော့ လျော့တော့လျော့သွားတယ်။ RCSS/SSA ကလည်း နမ္မတူမြစ် အနောက်ဘက်ခြမ်းကို ဆုတ်ခွါတိမ်းရှောင်သွားပြီလို့ ကြားရတယ်။ ကျန်တဖွဲ့ကလည်း ဆုတ်သွားပြီလို့ကြားတယ်။ သူတို့ဆုတ်တဲ့အချိန်မှာဆို သီးနှံတွေ အမြန်ပြန်ဆွတ်ရမယ်လေ” ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([ShanNews](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်းသီပေါမြို့နယ် နားမခေါ် ကျေးရွာ အုပ်စုအတွင်း၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ သျှမ်းပြည် တပ်မတော် (RCSS/SSA) နှင့် သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA) တို့ကြားဖြစ်ပွားခဲ့သောတိုက်ပွဲကြောင့် တွန်းကျိုး၊ ဟိုနား၊ နိုင်းလုံနှင့် မန်ဟုံ ကျေးရွာများမှ ဒေသခံ ၆၈၆ ဦးသည် နားမခေါ်ကျေးရွာ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်းတွင် စစ်ဘေးရှောင်ခဲ့သည် ဟုနားမခေါ်စစ်ဘေးရှောင် တာဝန်ခံ တစ်ဦး ဖြစ်သူ ဦးစိုင်းထွန်းအေးမှ ပြောခဲ့သည်။ “၂၄ ရက်၊ ညနေ ၄နာရီမှာ ပထမဆုံး တွန်ကျိုင်း ရွာက တသုတ် ပြေးလာတယ်။ နောက် ၇ နာရီမှာ တသုတ် ထပ်ရောက် လာတယ်။ နောက် ဆက်တိုက် ဆက်တိုက် ပြေးလာကြတာ ၂၅ ရက်က တအားများလာတယ်” ပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#)) ([Mizzima](#))
- ❖ ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် အတွင်း၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) နှင့် သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA) တို့ကြားဖြစ်ခဲ့သော ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှုများကြောင့် ဒီဇင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့မနက်ပိုင်းတွင် သီပေါမြို့နယ် တွန်ကျိုင်းရွာနှင့် ခိုင်းဟိုင်းရွာသား ၁၅၀ ကျော် နားမခေါ်ရွာ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်းသို့လည်းကောင်း၊ ၁၄၀ ကျော်မှာ နောင်ကျော့ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်း သို့လည်းကောင်း စုစုပေါင်း ဒေသခံ ၃၀၀ ကျော် စစ်ဘေးရှောင်ခဲ့ကြသည်။ ([TheLadies](#)) ([RFA](#))

ကချင်

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် အစိုးရထိန်းချုပ်မှု အောက်ဒုက္ခသည်စခန်းများတွင် ခိုလှုံနေသော ပထမဆုံးပိုင်းမော်မြို့နယ် နန်ဆမ်ယန် (Nam San Yang) ကျေးရွာ စစ်ရှောင်မိသားစု ၁၇ စုသည် နေရပ် ပြန်သွားခဲ့ကြသည်ဟု ဦးဆောင်သူ SLG.Brang Li မှ ပြောခဲ့သည်။ “ရွာကိုပြစ်ထားတာလည်းကြာပြီ။ အခုဆိုရင် စစ်ရှောင်ပြည်သူတွေက မြေယာဥပဒေ အသစ်နဲ့ လယ်ယာမြေများ ဆုံးရှုံးမှာကြောက်နေကြပြီ။ အစိုးရက အသစ်ထုတ်ပြန်ထားသော လယ်ယာမြေ ဥပဒေကြောင့် သူတို့ လယ်ယာမြေများကို မတရားသိမ်းယူမှာ စိုးရိမ်နေကြတယ်။ နန်ဆမ်ယန်ဆို ပိုဆိုးတယ်။ အားလုံးနဲ့ ဆက်သွယ်နေတဲ့ လမ်းမကြီးပေါ်မှာရှိနေတော့ အစစအရာရာ စိုးရိမ်ရတယ်။ အဲ့ကြောင့် ရွာကို တရားဝင် အိမ်ထောင်မိသားစု ၁၇ စုက ပြန်ပြန်ဖြစ်တယ်။” ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([KachinNews](#))

ရခိုင်

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့အကြားဖြစ်ခဲ့သော တိုက်ပွဲများကြောင့် ပုဏ္ဏားကျွန်းမြို့နယ် ကျောက်စည်တောင်ကျေးရွာနှင့် သပြေချောင်း ကျေးရွာတို့မှ ဒေသခံရွာသား ၂၀၀ လောက် သင်းပုန်းတန်းကျေးရွာသို့ စစ်ဘေးရှောင်ခဲ့သည် ဟု ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးဝင်းမှပြောခဲ့သည် ။ “ကျောက်စည်တောင်ကျေးရွာ၊ သပြေချောင်း၊ မောင်နှမ ကျေးရွာ သုံးရွာပေါင်း အိမ်ခြေ ၅၀ ကျော် လူဦး ၂၀၀ နီးပါးလောက် ရောက်ရှိလာတာပါ။ ဖားဝပ်ချောင်းကျေးရွာက မိသားစု ၁၀ စု၊ လူဦးရေ ၄၀ ဦးကတော့ ဒီဇင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့က ရောက်လာခဲ့တာပါ။ ယခင်ရောက်လာသူများနဲ့ဆို စုစုပေါင်း ၃၂၀ ဦးရှိပါတယ်” ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([DVB](#)) ([RFA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာအတွင်း မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း (ULA/AA) တို့ကြား ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်မှုများကြောင့် ၂၄ ရက်နေ့တွင် ကန်စောင့်ရွာဘက်မှ ဒေသခံ ၃၀၀ ကျော်၊ ကျောက်တော်မြို့နယ် တောင်မင်းကုလားကျေးရွာဘက်သို့ ဒေသခံ ၇၀၀ ကျော် စစ်ဘေးတိမ်းရှောင်ခွဲကြပြီး၊ နိုဝင်ဘာလကုန်ပိုင်းမှ ဒီဇင်ဘာ ၂၄ ရက်နေ့အထိ ကျောက်တော်မြို့နယ်၊ ပုဏ္ဏားကျွန်းမြို့နယ်များမှ စစ်ရှောင်သူဦးရေ ၁၅၀၀ကျော် အထိ ရှိခဲ့သည်။ (VOA) ([TheLadies](#))

**အခြား**

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ကျောက်တော်မြို့နယ် တောင်မင်းကုလားကျေးရွာနှင့် ကန်စောက် ကျေးရွာတို့၌ နယ်မြေလုံခြုံရေးအခြေအနေကြောင့် နေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်သူများအား သွားရောက် တွေ့ဆုံရာတွင် ဝန်ကြီးချုပ်မှအားပေး စကားပြောဆိုခဲ့ပြီး ကျောက်တော်မြို့နယ် တောင်မင်းကုလားကျေးရွာ တောင်မင်းကျောင်းတိုက်တွင် နယ်မြေ လုံခြုံရေးအခြေအနေကြောင့် နေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်သူ အိမ်ထောင်စု ၁၆၈ စု၊ လူဦးရေ စုစုပေါင်း ၆၉၃ ဦးရှိပြီး အိမ်ထောင်စုတစ်စု လျှင် ငွေကျပ် ၅၀၀၀၀ စီ ထောက်ပံ့ပေးအပ် ခဲ့သည်။ ([MMTime](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလအတွင်း ရခိုင်ပြည်နယ်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း (ULA/AA) တို့အကြား ဖြစ်ပွားခဲ့သော တိုက်ပွဲများကြောင့် စစ်ဘေးရှောင်လာသည့် ကျေးရွာ ၃ရွာမှ အိမ်ထောင် ၆၀ နှင့် လူဦးရေ ၃၃၉ ဦးတို့အတွက် ပုဏ္ဏားကျွန်းမြို့နယ်တွင် စစ်ဘေးရှောင်စခန်းဖွင့်လှစ်ပေးထား ရာ ပုဏ္ဏားကျွန်းမြို့နယ်အတွင်းသို့ ထွက်ပြေးတိမ်း ရှောင်လာသည့် စစ်ဘေးရှောင် ၄၀၀ နီးပါးအတွက် စားနပ်ရိက္ခာအပြင် အခြား အသုံးအဆောင် ပစ္စည်းများ အဓိက လိုအပ်နေသည်ဟု ရခိုင်ပြည်နယ် ပုဏ္ဏားကျွန်းမြို့နယ်ရှိ ပိုးရွှီပြင် မဟာမိတ် လူမှုကူညီမှု အသင်းက သတင်းနှင့်ပြန်ကြားရေး တာဝန်ခံ ကိုအောင်ကျော်မှ ပြောခဲ့သည်။ "သူတို့က လိုအပ်နေတာက ဒီစားနပ်ရိက္ခာရယ် အနွေးထည်ရယ် စောင်ရယ် အဓိကက သူတို့ဆီမှာ ပြေးလာတဲ့ အချိန်မှာကျရင် သူတို့ဆီမှာ ဘာမှမပါဘူးလေ အဲဒါက အဝတ်အထည် ကိုယ်တစ်လုံးနဲ့ပဲလာတာ အဲဒါသူတို့မှာ အိုးခွက်ပန်ကန်တွေလည်း မပါဘူး။ ဒါပေမယ့် စားနပ်ရိက္ခာတွေကျရင် ဆန်၊ ဆီ၊ ဆားတွေ ဆန်တွေဘာတွေတော့ သူတို့မသယ်နိုင်ခဲ့ကြဘူး" ဟုပြောခဲ့သည်။ ([NMG](#)) ([TheVoice](#))

## လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှု

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) တပ်ဖွဲ့သည် သီပေါမြို့နယ် နားမတ်ခေါ်ကျေးရွာအုပ်စု မန်ဟန်ကျေးရွာအတွင်းရှိ စိုင်းကျော် အသက် ၄၃ နှစ်အား အကြောင်းမဲ့ ဖမ်းဆီးခေါ်သွားခဲ့ပြီး ၊ စိုင်းဟျိုးကျေးရွာ ကျေးရွာလူကြီး (အမည်မသိရသေး) နှင့် ပန်ဟိုကျေးရွာ ကျေးရွာလူကြီးဖြစ်သူ လုံးစိန် အသက် ၅၀ နှစ်တို့ကိုဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားမှုကြောင့် သီပေါမြို့နယ် အတွင်းရှိ ကျေးရွာ နှင့်ကျေးရွာအုပ်စု အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများ ၊ ကျေးရွာလူကြီးများ အစည်းအဝေးပြုလုပ်၍ ဆွေးနွေးတိုင်ပင်ရာတွင် ယခုလို အပြစ်မဲ့ ရွာသားများနှင့် ကျေးရွာလူကြီးများအား မတရား ဖမ်းဆီးမှုများ ဆက်လက်ပြုလုပ်နေပါက ရပ်ရွာတာဝန်မှ ရပ်ဆိုင်းသွားမည်ဖြစ်သည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Tarfreedom](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် အစိုးရ၏ တရားဝင်ခွင့်ပြုချက်ဖြင့် တရုတ်နိုင်ငံသို့ နွားတင်ပို့နေသည့် သင်္ဃန်းထိုက်ကုမ္ပဏီမှ နွားကား ၂ စီးကို ကချင်လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (KIA) မှ တားဆီးကာ ကားသမားအား ပြန်ပေးဆွဲခေါ်ဆောင်သွားသည်ဟု ကျွဲ၊ နွားတင်ပို့ရေး လုပ်ဆောင်နေသည့် သင်္ဃန်းထိုက်ကုမ္ပဏီပိုင်ရှင် ဦးရွှေမင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့ နံနက် ၈ နာရီအချိန်ခန့်တွင် သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA)နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးပါတီ (RCSS/SSA)တို့ တိုက်ပွဲများဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) တပ်ဖွဲ့မှ တွန်ကြိုင်းကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူး နေအိမ်အား မီးရှို့ဖျက်ဆီးခဲ့ကြောင်း Tai Freedom သတင်းတွင်ဖော်ပြခဲ့သည်။ ([Tai Freedom](#))
- ❖ “ဝ” ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ အထူးဒေသ ၂ အတွင်း “ဝ” ပြည်သွေးစည်းညီညွတ်ရေး ပါတီ UWSP က လားဟူ ခရစ်ယာန်ကျမ်းစာကျောင်းမှ ခေါ်ဆောင်သွားသည့် ကျောင်းသူ ၂၀ ဦး မှာ ပြန်လည်လွတ်မြောက် လာခြင်း မရှိသေးဟု လားဟူအမျိုးသား ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးပါတီ (LNDP) ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါ်အေးသီတာမြင့် မှပြောခဲ့သည်။ “အကုန်လုံးမလွတ်လာဘူး။ ဒီအမျိုးသားတွေပေါ့နော်၊ အမျိုးသားတွေက ထွက်ပြေးလာတာ၊ လွတ်ပေးလာတာ မဟုတ်ဘူး။ အမျိုးသမီးတွေက တစ်ယောက်မှ မလွတ်လာသေးဘူးရှင်။ အဲ့သူတို့တွေကိုကျတော့ စစ်သင်တန်းတွေ ပေးနေတာ အဲ့ဒါပဲသိရတာ” ဟုပြောခဲ့သည်။ ([NMG](#))
- ❖ ကချင်ပြည်နယ် တရုတ်နယ်စပ် ကန်ပိုင်တီလမ်းကြောင်းမှာ ကျိုးကျပျက်စီးသွားသော ဆခုံး ခုနစ်ရောင်စုံတံတား အောက် ယာယီဆောက်ထားသော ဝါးတံတားတွင် အစိုးရ နယ်ခြားစောင့်တပ်ဖွဲ့ (BGF) ခရီးသည် များ သွားလာနိုင်ရန် နယ်ကြားစောင့်တပ်မှ ယာယီဝါးတံတားကို ဆောက်လုပ်ထားပြီး သွားလာဖြတ်သန်းနိုင်ရန် တစ်ယောက်ကို ကျပ် ၁၀၀၀ နှုန်း ကောက်ခံနေပြီး ကူလီအလုပ်သမားများကလည်း လက်ဆွဲအိတ် တစ်အိတ်တွင် ကျပ် ၅၀၀၀ နှုန်းဖြင့် ကောက်ခံနေသည်ဟု ခရီးသည်တစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ ([Kachinnews](#))

## မြေမြုပ်မိုင်း

### သေဆုံး

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့ နံနက် ၇:၃၀ ခန့်တွင် ကချင်ပြည်နယ် ဆွမ်ပရာဘွမ်မြို့နယ် ကဝါးပန်ကျေးရွာအုပ်စု ဒရုခကျေးရွာနေ ဦးလဂျွန် (ဘ) ဦးလယော်နှင့် တစ်ရွာတည်းနေ အမျိုးသား သုံးဦးတို့သည် တောထဲမှ ငါးရှာ၍ ပြန်လာစဉ် ကျေးရွာ၏ အနောက်မြောက်ဘက် ၆ မိုင်ခန့်အကွာ၌ နင်းမိုင်းတစ်လုံးနင်းမိ ပေါက်ကွဲသဖြင့် ဦးလဂျွန်သည် မိုင်းစထိမှန်ဒဏ်ရာများဖြင့် နေရာတွင်ပင်သေဆုံးခဲ့ပြီး ဦးခမ်းနားဆမ်တူးမှာ မိုင်းစထိမှန်ဒဏ်ရာများ ရရှိခဲ့သည်။ ([Military](#)) ([Cincds](#))

### အခြား

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့၊ ဗဟန်းမြို့နယ် ရွှေဂုံတိုင်ရှိ တော်ဝင်နင်းဆီ ခန်းမ၌ Landmine Monitor (LM) မှ မြန်မာနိုင်ငံ၏ မြေမြုပ်မိုင်း စောင့်လေ့လာရေး အစီရင်ခံစာ သတင်းစာ ရှင်းလင်းပွဲ ပြုလုပ်ခဲ့ရာ LM မှ Dr Yeshua Moser Puangsuwan က မြန်မာနိုင်ငံသည် မြေမြုပ်မိုင်းကြောင့် ထိခိုက်သေဆုံးမှု ၃၅၃၉ ဦးရှိပြီး အဆင့် ၃ နေရာတွင် ရှိနေကြောင်း "တခြားနိုင်ငံနဲ့ ယှဉ်ရင် မြန်မာက ထိခိုက် ဒဏ်ရာ ရတာ မသေးပါဘူး။ ကောက်ယူရရှိတဲ့ စာရင်းအရ လူတော်တော်များများ မြေမြုပ်မိုင်းကြောင့် ထိခိုက်ပေမယ့် အသက်ရှင် ကျန်တယ် ဆိုတာ သိရတယ်။ ၂၀၀၇ ခုနှစ်ကနေ ဒီနေ့ထိ ဆက်လက် တည်ရှိနေတဲ့ ကိန်းဂဏန်း ဖြစ်ပါတယ်"ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#)) ([KIC](#)) ([TheVoice](#))
- ❖ တနင်္သာရီတိုင်း ဒေသ အလယ်စခန်းကျေးရွာဝန်းကျင်တွင် ဒေသခံများ မြေမြုပ်မိုင်းနင်းမိနေသည့် ကိစ္စရပ်ကြောင့် မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းရေး ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရန် မွန်ပြည်သစ်ပါတီ (NMSP) တပ်ဖွဲ့နှင့် ကရင် အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) တပ်ဖွဲ့တို့ သဘောတူထားသည့် အချက်သည် သစ်ထုတ်လုပ်မည့် လုပ်ငန်းသဘောတူစာချုပ် ချုပ်ဆိုပြီးမှသာ လုပ်ငန်းအကောင်အထည် ဖော်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ "အဲဒီကိစ္စက အမှန်က ဒီလ ၁၃ ရက်မှာ တွေ့ကြတာက သစ်ထုတ်လုပ်ဖို့ စာချုပ် ချုပ်ဆိုဖို့ပါ။ ဒါပေမဲ့စာချုပ်က မချုပ်ဖြစ်လိုက်ဘူး။ အဓိက စာချုပ်ပေါ်မှာ မူတည်နေတယ်။ တကယ်လို့ စာချုပ်ချုပ်ဖြစ်ခဲ့ရင် ဒီလ ၁၅ ရက်မှာ ပူးပေါင်းပြီး မြေမြုပ်မိုင်းရှင်းလင်းတဲ့ကိစ္စကိုစပြီး အကောင်အထည်ဖော်ရမှာပါ။ အခုစာချုပ်ကမချုပ်ဖြစ်သေးတော့ လုပ်ငန်းလည်း အကောင်အထည် မဖော်နိုင်သေးဘူး" ဟုမွန်ပြည်သစ်ပါတီ ထားဝယ်ခရိုင် အတွင်းရေးမှူး ဗိုလ်မှူး ဉာဏ်ထွန်းမှပြောခဲ့သည်။ ([TheVoice](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့ ၌ ဆွစ်ဇာလန်နိုင်ငံ ဂျနီဗာမြို့ အခြေစိုက် မြေမြုပ်မိုင်းနှင့် ထပ်ဆင့် ပေါက်ကွဲစေသော လက်နက်ပစ္စည်းများ စောင့်ကြည့် လေ့လာရေးအဖွဲ့မှ ပြုလုပ်သော မြန်မာနိုင်ငံအတွက် မြေမြုပ်မိုင်း စောင့်ကြည့်လေ့လာရေး အစီရင်ခံစာနှင့် ပတ်သတ်သည့် သတင်းစာ ရှင်းလင်းပွဲတွင် “၂၀၁၈ နိုဝင်ဘာလအထိ မြေမြုပ်မိုင်းအသုံးပြုမှု တားမြစ်ပိတ်ပင်ခြင်း သဘောတူစာချုပ်ကို ၁၆၂ နိုင်ငံက သဘောတူလက်ခံ (သို့) လက်ခံ ကျင့်သုံးခဲ့ကြောင်း၊ နိုင်ငံပေါင်း ၁၂၀ က ထပ်ဆင့်ပေါက်ကွဲစေသော လက်နက်ပစ္စည်းများ အသုံးပြုမှု တားမြစ်ပိတ်ပင်ခြင်း သဘောတူစာချုပ်တွင် လက်မှတ်ရေးထိုး (သို့) လက်ခံ ကျင့်သုံးခဲ့သော်လည်း မြန်မာနိုင်ငံသည် စာချုပ်နှစ်ခုလုံးတွင် လက်မှတ်ရေးထိုးထားခြင်းမရှိသေး” ဟု သုတေသနအရာရှိ ယက်စ်ဟူဟွာ မိုဆာ-ပူအန်စူဝမ်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([MyanmarNow](#))

**အစည်းအဝေးများ**

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့မှ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့အထိ ထိုင်းနိုင်ငံ မဲဆောက်မြို့တွင် ရခိုင်ပြည်အမျိုးသားကောင်စီ (ANC) မှဦးစီး၍ ရခိုင်အမျိုးသားအဆင့် မဟာ ဗျူဟာနှင့် မူဝါဒရေးရာ ဆွေးနွေးပွဲ(ANPCC) ကို ကျင်းပခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲတွင် စစ်မှန်သော ငြိမ်းချမ်းရေးလမ်းကြောင်းမှတစ်ဆင့် ရေရှည် တည်တံ့ ခိုင်မြဲသော ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးကို ဖော်ဆောင်ရန်နှင့် ဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရာတွင် ရခိုင်ပြည်နှင့် ရခိုင်ပြည်သားတို့၏ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် အကျိုးစီးပွားကို ထင်ဟပ်စေမည့် အမျိုးသားရေးမူဝါဒများအား ဒီမိုကရေစီ နည်းလမ်းကျ စုစည်း ရေးဆွဲရန် လိုအပ်ကြောင်း ANPCC ညှိနှိုင်းရေးမှူး ဦးထွန်းဇော်မှ ပြောကြားခဲ့သည်။ ([Narinjara](#)) ([ULA/AA](#) )

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးဗဟိုဌာန NRPC ရုံးမှာ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အိန္ဒိယသံရုံးမှ ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့် ကြည့်ရေး ကော်မတီ JMC အတွက် ကား ၁၀ စီး လှူဒါန်းသည့် အခမ်းအနားတွင် အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး စောင့်ကြည့်ရေးအဖွဲ့ JMC အတွင်းရေးမှူး ၂ ဗိုလ်မှူးကြီး ဝဏ္ဏအောင်မှ ရှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ RCSS နှင့်ပအိုဝ်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး အဖွဲ့ချုပ် PNLO တို့အကြား ပဋိပက္ခတွေ ဖြစ်ပွားနေတာကို စောင့်ကြည့်နေသည်ဟုပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#))

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့မှ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့အထိ ၃ ရက်ကြာ ပြုလုပ်မယ့် ရခိုင်ပြည်နယ် အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ ဖိုရမ်ကို စစ်တွေမြို့တွင် ကျင်းပခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲတွင် ၂၁ ရာစုပင်လုံညီလာခံ အကြောင်းအရာ အလိုက် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲမှာ တင်ပြသွားမည်ဟု ဖိုရမ်ဖြစ်မြောက်ရေးကော်မတီ ကိုညိုမင်းခိုင်မှ ပြောခဲ့သည်။ ဖိုရမ်သို့ ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်းရှိ မြို့၊ ခမီ၊ မာရမာကြီး စသည့် ရခိုင်တိုင်းရင်းသားမျိုး နွယ်စုဝင် ကိုယ်စားလှယ်တွေ တက်ရောက် ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ ([RFA](#))



ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ကျင်းပသည့် ကရင်ပြည်နယ် အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများဖိုရမ်၌ ငြိမ်းချမ်းရေးဖော်ဆောင်မှု လုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ပူးပေါင်းပါဝင်ရန်နှင့် ကျရာအခန်းကဏ္ဍများတွင် တာဝန်ကျေစွာ ဆက်လက် လုပ်ဆောင်သွားကြရန် ကရင်ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် နန်းခင်ထွေးမြင့်မှ ပြည်နယ်အတွင်းရှိ အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများကိုတိုက်တွန်းပြောဆိုခဲ့သည်။ (KIC )

ထုတ်ပြန်ချက်

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ကျရောက်သည့် (၄၄) ကြိမ်မြောက် ရခိုင်ပြည်နယ်နေ့ အခမ်းအနားသို့ နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့်မှ သဝဏ်လွှာတစောင်ပေးပို့ခဲ့သည်။ (MOI)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်အမျိုးသားအဆင့် မဟာဗျူဟာနှင့် မူဝါဒရေးရာ လုပ်ငန်းညှိနှိုင်းသုံးသပ်ခြင်းအစည်းအဝေးမှ ကြေညာချက်တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (Arakan Army )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများ ဒီမိုကရက်တစ်တပ်ဦး ABSDF အဖွဲ့ဝင်တွေကို ဖမ်းဆီးနေတာတွေ ရပ်တန့်ပြီး ဖမ်းဆီးခံထားရတဲ့ တပ်ဖွဲ့ဝင်တွေကိုလည်း အမြန်ဆုံးလွှတ်ပေးဖို့ ABSDFမှ ကြေညာချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (RFA) (The Ladies )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် လွှတ်တော်မှ ပြင်ဆင်ပြဌာန်းလိုက်သည့် မြေလွတ်မြေလပ် မြေရိုင်းများ စီမံခန့်ခွဲမှုဥပဒေသည် တင်းကျပ်သည့် ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုပုံစံဖြစ်နေပြီး ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNU ၏ မြေယာ မူဝါဒနှင့်ကိုက်ညီမှု မရှိသည့်အပြင် တနိုင်ငံလုံး အပစ်ရပ်စာချုပ် NCA ပါ ပြဌာန်းချက်တချို့ကို ချိုးဖောက်နေသဖြင့် ဥပဒေကို ပယ်ဖျက်ပေးရန် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး(KNU)မှ ကြေညာချက်တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (BBC) (The Ladies) (Voice ) (KIC)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၇ ရက်နေ့မှ ဒီဇင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့အထိ ၃ ရက်ကြာ ကျင်းပသည့် ငြိမ်းချမ်းရေးဖိုရမ်ကို မွန်ပြည်နယ် ၁၀ မြို့မှ အရပ်ဘက် ကိုယ်စားလှယ် ၁၆၀ ကျော်တက်ရောက်ခဲ့ပြီး ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲ ရပ်တန့်နေတာသည် နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးမှု မူဘောင်ကြောင့်ဖြစ်ပြီး လက်ရှိရင်ဆိုင်နေရသည့် အကြပ်အတည်းတွေမှ ကျော်လွှားနိုင်ဖို့ မူဘောင်ပြင်ဆင်ရေး ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းသင့်သည်ဟု ဒီဇင်ဘာလ၁၉ ရက်နေ့တွင် ကြေညာချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (RFA)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် နွားရုံတောင် ကျေးရွာနယ်မြေရဲစခန်းမှ စခန်းမှူး ဒုရဲအုပ်တစ်ဦးနှင့် နွားရုံတောင်ကျေးရွာမှ ကျေးရွာသားနှစ်ဦးထံ ကျည်ဆန်တစ်တောင့်စီပါ ဝင်သည့် သတိပေးစာများ ရက်စွဲတပ်မတော် AA မှ ပေးပို့ခဲ့သည်။ ([Voice](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် တစ်နိုင်ငံလုံး အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးစာချုပ် လက်မှတ်ရေးထိုးမထားရသေးသည့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့များနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် တိုးတက်စေရေးအတွက် ဆွေးနွေးမှု များပြုလုပ်နိုင်ရန် တိုင်းရင်းသားနယ်မြေများတွင် ပြုလုပ်နေသည့် စစ်ရေးဆိုင်ရာလှုပ်ရှားမှုများကို ဒီဇင်ဘာ ၂၁ ရက် မှ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဧပြီ ၃၀ ရက်နေ့အထိ ရပ်ဆိုင်းပေးမည်ဟု တပ်မတော်မှ ကြေညာချက် တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Frontier](#)) ([BBC](#)) ([HninTharNews](#)) ([NMG](#)) ([The Ladies](#)) ([RFA](#)) ([Mon New](#)) ([VOA](#)) ([Military](#)) ([Mizzima](#)) ([Eleven](#)) ([Irrawaddy](#)) ([MM Time](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် မြန်မာတပ်မတော်မှ စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှု ၄ လကြာရပ်ထားမှုအပေါ် မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေး ဗဟိုဌာနမှ ကြေညာ ချက်တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([SC Office](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် လွိုင်လင်ရုန်းရင်းဆန်ခတ်မှုဖြစ်စဉ်အပေါ် ဒေသခံပအိုဝ်းအမည်ခံ လူတစ်စု၏ ဆန္ဒပြခြင်းနှင့် ပတ်သက်၍ သျှမ်းပြည် ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ RCSS မှ ကြေညာခိုက်တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([TaiFreedom](#)) ([Marnagar](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင်မြန်မာနိုင်ငံက ရိုဟင်ဂျာမွတ်ဆလင်တွေ၊ လူနည်းစုတိုင်းရင်းသားတွေ၊ အရပ်သားတွေအပေါ် ဆိုးဝါးသည့် လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုတွေ ကျူးလွန်ခဲ့မှုဖြင့် မြန်မာစစ်တပ်နှင့် နယ်ခြားစောင့်တပ်မှ တပ်မ ၉၉ တပ်မှူး တာဝန်ယူခဲ့သူ ဗိုလ်မှူးချုပ် ခင်လှိုင်၊ တပ်မ ၃၃ ဗိုလ်မှူး အောင်မျိုးသူ၊ ခလရ ၅၆၄ က ဗိုလ်မှူး သန့်ဇော်ဝင်း၊ တပ်ကြပ်ကြီး ဘကျော်၊ တောင်ဘဏား အခြေစိုက် နယ်ခြား စောင့်တပ်မှူး ထွန်းနိုင်၊ စေတီပြင် အခြေစိုက် နယ်ခြားစောင့်တပ် တပ်ကြပ် ကျော်ချေနှင့် မြောက်ပိုင်းတိုင်း တိုင်းမှူးဟောင်း ဗိုလ်ချုပ် ညီညီဆွေတို့ (၇) ဦးအား ပိုင်ဆိုင်မှုတွေ ထိန်းချုပ်လိုက်သလို ပြည်ဝင်ခွင့်ပိတ်ပင်တာအပါအဝင် အရေးယူမှုတွေချမှတ်လိုက်သည်ဟု ဥရောပကောင်စီမှ ကြေညာခဲ့သည်။ ([VOA](#)) ([RFA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွေ ၄ လကြာ ရပ်ထားဖို့ မြန်မာ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် ကြေညာချက်ကို ကြိုဆိုကြောင်း မြန်မာပြည်ဆိုင်ရာ တရုတ်ပြည်သူ့ သမ္မတနိုင်ငံ သံရုံးမှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([DVB](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွေ ၄ လကြာ ရပ်ထားဖို့ မြန်မာ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် ကြေညာချက်ကို 'ဝ' ပြည် သွေးစည်းညီညွတ်ရေးပါတီမှ ထောက်ခံကြို ဆိုလိုက်ပြီး ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်၌ ပူးပေါင်းပါဝင်သွားမည်ဟု ကြေညာချက်တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([MM Time](#)) ([Voice](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွေ ၄ လကြာ ရပ်ထားဖို့ မြန်မာ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် ကြေညာချက်ကို ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး(KNU)မှ ရေရှည်တည်တံ့ သော ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် တပ်မတော်က တစ်နိုင်ငံလုံး အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးကြေညာရန် တိုက်တွန်းခဲ့သည်။ ( [MM Time](#) ) ( [KIC](#) ) ( [Voice](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွေ ၄ လကြာ ရပ်ထားဖို့ မြန်မာ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် ကြေညာချက်ကို ကုလသမဂ္ဂမှ ကြိုဆိုခဲ့ပြီး မြန်မာ့ငြိမ်း ချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ် တိုးတက်မှုများရှိလာရန် မျှော်လင့်ကြောင်း ကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ( [MM Time](#) ) ( [Voice](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် တပ်မတော်၏ထုတ်ပြန်ချက်မှာ အနောက်ပိုင်းတိုင်း စစ်ဌာနချုပ်မြေ (ရခိုင်ပြည်နယ်) မပါဝင်သည့်အပေါ် စိုးရိမ်ကြောင်း ရခိုင်ပြည် လွတ်မြောက်ရေးပါတီ (ALP) မှ ကြေညာချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ( [RFA](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် တပ်မတော်အနေနှင့် တစ်နိုင်ငံလုံး အတိုင်းအတာနှင့်အပစ်အခတ် ရပ်စဲရေးကြေညာပေးဖို့ ကချင်လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ KIO မှ ကြေညာချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ( [RFA](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်၊ ကွတ်ခိုင်မြို့နယ်၊ ရွှေမော်အုပ်စု၊ ရွှေမော်ကျေးရွာအနီးတွင် တအာင်းလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်(TNLA) တပ်မဟာ ၅ နှင့် နှင့် မြန်မာ့တပ်မတော် တပ်မ ၁၁၊ ခမရ ၂၁၉တို့တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်ဟု TNLA မှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ( [Mizzima](#) ) ( [MM Time](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ် ကွတ်ခိုင်မြို့နယ်၊ ရွှေမော် ကျေးရွာအနီးတွင် တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် TNLA နှင့် မြန်မာ့တပ်မတော် တပ်မ ၁၁၊ ခမရ ၂၁၉ တို့တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်ဟု TNLAမှသတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ( [The Ladies](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် မြန်မာ့တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး၏ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးနှင့် ထာဝရငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ထုတ်ပြန်ချက်အပေါ် မြန်မာ့အမျိုးသား ဒီမိုကရက်တစ်မဟာမိတ် တပ်မတော် MNDA၊ တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် TNLA၊ ရက္ခိုင့်တပ်မတော် AAတို့မှ သဘောထားကြေညာချက်တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ( [TNLA](#) ) ( [NAB](#) ) ( [Voice](#) ) ( [VOA](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးစစ်ဦးစီးချုပ်ရုံး၏ ထုတ်ပြန်ချက်အပေါ် ကရင်နီအမျိုးသားတိုးတက်ရေးပါတီ (KNPP) မှ သဘောထား ကြေညာချက် တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ( [UNFC](#) )

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ရိုက်ထားစံသတင်းဌာနအယ်ဒီတာချုပ် Stephen J Adler မှ နိုင်ငံတော်လှုပ်ရှားမှုရက်ချက် အက်ဥပဒေ ချိုးဖောက်တယ် ဆိုသည့်စွဲချက်နှင့် ထောင်ဒဏ် ၇ နှစ်စီ ချမှတ်ခံထားရသည့် ရိုက်တာသတင်းထောက် ကိုဝလုံးနှင့်ကိုကျော်စိုးဦးတို့ကို အမှု စစ်ဆေးရာတွင် တရားရုံး ကြားနာမှုတွေသည် ကြီးမားသည့်မှားယွင်းမှုတွေ ရှိနေတာကို တွေ့နေရသည့်အတွက် သူတို့ကို ပေးထားသည့် အပြစ်ဒဏ် တွေကို ပြန်လည် ရုပ်သိမ်းပေးဖို့ ကြေညာချက်တစောင် ထုတ်ပြန်တောင်းဆိုခဲ့သည်။ (VOA)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့ ညနေပိုင်းတွင် ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း တပ်မတော်မှ ဆောင်ရွက်နေသည့် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုများနှင့် စစ်ရေးဆိုင်ရာ စီမံချက်များကို ရပ်ဆိုင်းပေးရန် မေတ္တာရပ်ခံကြောင်း ပြည်ထောင်စု နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းရေး ကော်မတီ FPNCC အဖွဲ့မှ ကြေညာချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (Mizzima) (TNLA) (FPNCC )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် ငြိမ်းချမ်းရေးထုတ်ပြန်ချက်အတိုင်း စစ်ရေးဆိုင်ရာလှုပ်ရှားမှုများ ရပ်ဆိုင်းထားပြီးဖြစ်၊ ကွတ်ခိုင်မြို့နယ်၊ ရွှေမှော် ကျေးရွာအနီး ထိတွေ့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားမှုသတင်းမှာ မှန်ကန်မှုမရှိဟု တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး ထုတ်ပြန်ထားခဲ့သည်။ (The Ladies)
- ❖ မြန်မာနိုင်ငံမှာဖြစ်ပွားခဲ့သည့် အကြမ်းဖက်ရက်စက်မှုတွေနှင့် ပတ်သက်ပြီး တာဝန်ရှိသူတွေကို ICC နိုင်ငံတကာ ရာဇဝတ်ခုံရုံးမှ အရေးယူရေးအတွက် ကုလသမဂ္ဂ လုံခြုံရေးကောင်စီက လွှဲပြောင်းပေးနိုင်အောင် အမေရိကန် ပြည်ထောင်စု အနေနှင့် ကြိုးစားဆောင်ရွက်ဖို့ Fortify Rights လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့မှ ဒီဇင်ဘာလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ကြေညာချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (RFA )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် တပ်မတော်အပေါ် အသရေဖျက်မှုပုဒ်မနှင့် ထောင်ဒဏ်၊ငွေဒဏ် ချမှတ်ခံထားရသည့် ကချင်လူငယ်ခေါင်းဆောင် (၃)ဦးကို အမြန်ဆုံး ပြန်လွှတ်ပေးဖို့နှင့် ငြိမ်းစုစည်ပင်မှု ၁၉နှင့် တရားစွဲခံထားရသည့် နောက်ထပ် ကချင်လူငယ် (၃)ဦးအမှုကို ပြန်ရုပ်သိမ်းပေးဖို့ ပြည်ပအခြေစိုက် နိုင်ငံတကာ ကချင်ကွန်ဂရက်အဖွဲ့မှ နိုင်ငံတော်သမ္မတကြီးနှင့် နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံ ပုဂ္ဂိုလ်ထံ တောင်းဆိုခဲ့သည်။ (VOA ) (DVB) (Kachin Youth Movement)

**သဘောထားမှတ်ချက်**

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့ ၊ နံနက် ၉ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ မြန်မာအပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ကွန်ပင်းရှင်းပဟိုဌာန-၂ ၌ မြန်မာနိုင်ငံ လူငယ်စွန့်ဦးတီထွင် လုပ်ငန်းရှင်များ အသင်းမှ ကြီးမှူးကျင်းပသည့် တတိယ အကြိမ်မြောက် မြန်မာနိုင်ငံ စွန့်ဦးတီထွင် လုပ်ငန်းရှင်များညီလာခံ (3rd Myanmar Entrepreneurship

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

Summit - 2018) ကိုကျင်းပရာ နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်မှ “နိုင်ငံရေး လုပ်စားနေတဲ့သူတွေကတော့ နောက် ရွေးကောက်ပွဲ အတွက်ပဲ စဉ်းစားတယ်။ နိုင်ငံ့အရေး လုပ်တဲ့သူတွေက နောက်မျိုးဆက်အတွက် စဉ်းစားတယ်” ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([The Ladies](#)) ([Eleven](#))

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် မော်လမြိုင်မြို့ရှိ ပြည်နယ်ခန်းမ၌ ပြုလုပ်ခဲ့သော ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးများ၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ ပြည်နယ်၊ ခရိုင်နှင့် မြို့နယ်အဆင့် ဌာနဆိုင်ရာများနှင့် တွေ့ဆုံရာတွင် ပြည်နယ်နှင့်တိုင်းဒေသကြီး အစိုးရအဖွဲ့များ၏ စီမံခန့်ခွဲမှုညံ့ဖျင်းခြင်းနှင့် အုပ်ချုပ်မှု မှားယွင်းပါက ဒီမိုကရေစီ ကျဆုံးနိုင်သည်ကို သတိပြုရန်လိုအပ်ဟု နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့်မှပြောခဲ့သည်။ ([Eleven](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် မိုးညှင်းမြို့နယ် တရားရုံးမှ NCA တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးထားသည့် မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသား၊ ကျောင်းသူ ဒီမိုကရက်တစ် တပ်ဦး (ABSDF) မှ ရဲဘော်သုံးဦးအား မတရားအသင်း ဆက်သွယ်မှု ဥပဒေပုဒ်မ ၁၇(၁) ဖြင့် တရားစွဲဆို ဖမ်းဆီးထားခြင်းကို အမြန်ဆုံး ဖြေရှင်းပေးရန် နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် နှင့် တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် တို့ထံ တောင်းဆိုထားကြောင်း ABSDF ဥက္ကဋ္ဌ ရဲဘော်သံခဲမှ ပြောခဲ့သည်။ ([The Ladies](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးပဟိုဌာန NRPC ရုံး၌ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အိန္ဒိယသံရုံးမှ ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေး ကော်မတီ JMC အတွက် ကား၁၀စီး လှူဒါန်းသည့် အခမ်းအနားတွင် ဗိုလ်မှူးကြီး ဝဏ္ဏအောင်မှ သျှမ်းပြည် ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ RCSS နှင့် ပအိုဝ်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး အဖွဲ့ချုပ် PNLO တို့အကြား ပဋိပက္ခတွေ ဖြစ်ပွားနေတာကို စောင့်ကြည့် နေသည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့မှ ဒီဇင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့အထိ ထိုင်းနိုင်ငံ မဲဆောက်မြို့တွင် ရခိုင်ပြည်အမျိုးသားကောင်စီ (ANC) မှဦးစီး၍ ရခိုင်အမျိုးသားအဆင့် မဟာဗျူဟာနှင့် မူဝါဒရေးရာ ဆွေးနွေးပွဲ (ANPCC) ရခိုင်ပြည်နယ်က မွတ်စလင်အရေး ပြဿနာဟာ လက်ရှိအစိုးရနှင့်ခေတ်အဆက်ဆက် အစိုးရတွေရဲ့ ကိုယ်တွယ် ဖြေရှင်းပုံ မှားယွင်းခဲ့တဲ့တာကြောင့် ပိုမိုကြီးထွားလာတယ်လို့ ရခိုင်ပြည် အမျိုးသားကောင်စီ ANC အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူး ဦးထွန်းဇော်မှ ပြောခဲ့ သည်။ ([RFA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် ကရင်ပြည်နယ် ဘားအံမြို့၊ ဇွဲကပင်ခန်းမ၌ ကျင်းပသည့် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၊ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ (ပြည်သူ့ အမျိုးသား၊ ပြည်နယ်) ၊ ပြည်နယ် တရားလွှတ်တော်နှင့် ပြည်နယ်၊ ခရိုင်၊ မြို့နယ်များမှ ဌာနဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများနှင့် တွေ့ဆုံပွဲ အခမ်းအနား၌ လယ်ယာမြေ သိမ်းဆည်းခံရမှုများ ပြန်လည်ပေးအပ်ရာတွင် နိုင်ငံတော်ကချမှတ် ထားသည့် မူဝါဒများနှင့်အညီ ပြည်နယ်အစိုးရ အဖွဲ့အနေဖြင့် တိတိကျကျ လုပ်ဆောင် ရန်လိုကြောင်း၊ တိုင်းနှင့်ပြည်နယ်များတွင် ရှိသည့် အချို့ဌာနဆိုင်ရာများအနေဖြင့် အောက်ခြေအဆင့်ဆင့်မှ တင်ပြလာသည့် အချက်အလက် များကို သက်ဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူ အဖွဲ့အစည်းအသီးသီးထံသို့ မတင်ပြဘဲ အမှောင်ချမှုများရှိနေကြောင်း နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့်မှ ကရင်ပြည်နယ် အစိုးရအား တိုက်တွန်း ခဲ့သည်။ ([HninTharNews](#)) ([KIC](#))
- ❖ ပြည်သူ့လွှတ်တော်က ဖွဲ့စည်းထားသည့် တိုင်းရင်းသားရေးရာနှင့် ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးဖော်ဆောင်မှု ကော်မတီသည် အမည်ခံရပ်တည်မနေဘဲ စစ်ဘေးရှောင် ပြည်သူတွေကို ကူညီစောင့်ရှောက်ဖို့ တိုင်းရင်းသား လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်တချို့မှ ဒီဇင်ဘာလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။([RFA](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့ရှိ၊ တော်ဝန်နှင့်ဆီ ခန်းမတွင်ပြုလုပ်သည့် ပြည်ထောင်စုမှ ခွဲမထွက်ခြင်း၊ တစ်ခုတည်းသော တပ်မတော်နှင့် ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်ဆိုင်ရာ သုံးသပ်တင်ပြချက်များနှင့် စဉ်းစား ရွေးချယ်စရာများ စားတမ်း မိတ်ဆက်ပွဲ အခမ်းအနားတွင် အနာဂတ် ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုကို တည်ဆောက်လျှင် ပြည်နယ်သစ်များ ပေါ်ထွန်းခွင့်သည် မလွဲမသွေ ရင်ဆိုင်ရမည့် ပြဿနာတစ်ရပ် ဖြစ်သည်ဟု NCA တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးထား သည့် ပအိုဝ်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ (PNLO) နာယက ဗိုလ်မှူးကြီးခွန်ဥက္ကာမှ ပြောခဲ့သည်။ ထို့အတူ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ နယ်သာလန်သံအမတ်ကြီး မှလည်း မြန်မာနိုင်ငံ၏ စီပွားရေးဖြစ်စဉ်နှင့် အခြားဖြစ်စဉ်များတွင် ငြိမ်းချမ်းရေးကဏ္ဍ အောင်မြင်မှုသည် အင်မတန်မှ အရေးကြီး သည်ဟု ပြောခဲ့သည်။([The Ladies](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ဒီမိုကရေစီအကျိုးပြုကရင်အမျိုးသားတပ်မတော်(DKBA) ဌာနချုပ်တည်ရှိရာ ကရင်ပြည်နယ်၊ မြဝတီခရိုင်၊ စုကလီမြို့နယ်၊ ဆုံဆည်းမြိုင်ကျေးရွာတွင် ပြုလုပ်သော D.K.B.K တပ်မတော်၏ ၂၄ နှစ်မြောက် တပ်နှစ်ပတ်လည်နေ့အခမ်းအနားတွင် ဗိုလ်ချုပ်ကြီးစောမိုးရှေးမှ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ငြိမ်းချမ်းရေးပန်းတိုင်အထိ ယုံကြည်မှုအပြည့်ဖြင့် လျှောက် လှမ်းသွားမည်ဖြစ်ကြောင်းပြောကြားခဲ့သည်။ အခမ်းအနားကို ကော်သူမွဲခီး ဆုံပေါင်းမြိုင်ကွင်းတွင် ကျင်းပခဲ့ပြီး DKBA စစ်ဦးစီးချုပ်ဗိုလ်ချုပ်ကြီး စောမိုးရှေး၊ ဒုတိယစစ်ဦးချုပ် စောစတီး၊ အမှတ် (၁) စစ်ကွပ်ကဲရေးမှူးဗိုလ်ချုပ် စောစိန်မြင့်၊ ပြည်သူ့ပါတီဥက္ကဋ္ဌ ဦးကိုကိုကြီး၊ အငြိမ်းစားပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဦးအောင်မင်းတို့ တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ ([Mizzima](#) ) ([KIC](#) )

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် နိုင်ငံတော်သမ္မတအိမ်တော်တွင် ပြုလုပ်သည့် သတင်းမီဒီယာနှင့် တွေ့ဆုံပွဲတွင် အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာနကို ပြည်ထဲရေး ဝန်ကြီးဌာန လက်အောက်မှ ပြည်ထောင်စု အစိုးရအဖွဲ့ ရုံးဝန်ကြီးဌာန လက်အောက်သို့ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းနှင့် အညီ အမြန်ဆုံးပြောင်းရွှေ့ရန် စီစဉ်နေကြောင်း နိုင်ငံတော် သမ္မတရုံး ပြောခွင့်ရသူ ဦးဇော်ဌေးမှပြောခဲ့သည်။ ထို့ပြင် ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်အဖွဲ့(AA) တို့အကြား ဖြစ်ပွားနေသော တိုက်ပွဲများတွင် ရဟတ်ယာဉ်အသုံးပြု၍ တိုက်ခိုက်ခြင်း မရှိကြောင်း၊ ပင်စင်လစာများ တိုးမြှင့်ခြင်းသည် နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့် ပြောကြားခဲ့သည့် နှစ်သစ်ကူး မိန့်ခွန်းတွင် ပါဝင်သည့် ကတိကဝတ်များကို အကောင်အထည်ဖော်ခြင်းဖြစ်ပြီး မည်သည့်အရာနှင့်မျှ ပတ်သက်ခြင်းပြောခဲ့သည်။ (MM Time) (Mizzima) (Eleven)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် နွားရုံတောင် ကျေးရွာနယ်မြေရဲစခန်းမှ စခန်းမှူး ဒုရဲအုပ်တစ်ဦးနှင့် နွားရုံတောင်ကျေးရွာမှ ကျေးရွာသား နှစ်ဦးထံ ကျည်ဆန်တစ်တောင့်စီပါ ဝင်သည့် သတိပေးစာများ ရက္ခိုင့်တပ်မတော် AA မှ ပေးပို့ခဲ့သည်ဟု ဒေသခံများမှပြောခဲ့သည်။ သတိပေးစာများကို ဘူးသီးတောင်မြို့နယ်အတွင်း၌ အဓိကထား၍ ပေးခြင်းဖြစ်ပြီး အောက်ခြေတပ်ဖွဲ့ဝင်များမှ လိုအပ်သလို ဆောင်ရွက်နေခြင်းဖြစ်သဖြင့် အရေအတွက် အတိအကျမပြောဆိုနိုင်ကြောင်း၊ နှစ်ဖက်တပ်များ တိုက်ခိုက်နေကြသည့်အချိန်တွင် အခြားသော လဝက၊ ရဲတပ်ဖွဲ့ စသည်ဖြင့် အစိုးရ ဝန်ထမ်းများကို မပါဝင်စေလိုသဖြင့် ယခုလို တင်းတင်းကျပ်ကျပ်တားမြစ်ရခြင်းဖြစ်ကြောင်း AA ပြန်ကြားရေး တာဝန်ခံဦးခိုင်သုခမှ ပြောခဲ့သည်။ (Voice) (RFA)
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ်ကျောက်တော်မြို့နယ်၊ သလူးချောင်းကျေးရွာ အုပ်စုအတွင်း မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော်(AA) တို့ တိုက်ပွဲများပြင်းပြင်းထန်ထန် ဖြစ်ပွားနေပြီး တိုက်ပွဲများတွင် တပ်မတော်ဘက်မှ ရဟတ်ယာဉ်အား အသုံးပြုတိုက်ခိုက်ခဲ့ကြောင်း သလူးချောင်းကျေးရွာနေ ဦးမောင်နီမှ ပြောခဲ့သည်။ "ရဟတ်ယာဉ်နဲ့လည်း လာပစ်တယ်။ ကျနော်တို့ ရွာထက်ကနေ တောင်တန်းကို လှမ်းပစ်တာ။ ကျနော် နာရီ ကြည့်လိုက်တော့ ၁ နာရီ တိတိပဲ။ ရဟတ်ယာဉ် ၂ စီး လှည့်ပတ်ပြီး ပစ်တာပါ။ မီးခိုးလုံးတွေ ထွက်တာကို ကျနော်တို့ မြင်ရပါတယ်။ ၆ ကြိမ်ထက် မနည်းပစ်တာကို တွေ့ပါတယ်။ အပေါ်ကနေ စက်သေနတ်နဲ့လည်း ပစ်ခတ်တာကို မြင်ရပါတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။(Mizzima) (Irrawaddy)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွေ ၄ လကြာ ရပ်ထားဖို့ မြန်မာ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် ကြေညာချက်ကို တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ်(NCA) လက်မှတ်ရေး ထိုးထားသည့် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU)၊ သျှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ(RCSS)နှင့် ရခိုင်ပြည်လွတ်မြောက်ရေးပါတီတို့မှ သွေးစည်းညီညွတ် ရေးပါတီမှ ထောက်ခံ ကြိုဆိုလိုက်ပြီး ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ် ပိုမိုသွက်လက်လာမည်ဟု မှတ်ချက်ပြုခဲ့ကြသည်။ လေးလကြာစစ်ရပ်စဲခြင်း၊ လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများနှင့် တစ်ဖွဲ့ချင်း တွေ့ဆုံရန် လမ်းဖွင့်ပေးခြင်း၊ ညှိနှိုင်းရေးအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းခြင်း၊ အင်န်စီအေစာချုပ်ပါ အဓိကအချက်များကို ထပ်မံအတည်ပြုခြင်းနှင့် စစ်ဘေးရှောင်များ မူလနေရပ် ပြန်နိုင်ရေး စီစဉ်ခြင်းများသည် တပ်မတော်၏ ငြိမ်းချမ်းရေးအပေါ် သဘောထားအစစ်အမှန်ဖြစ်သည်ဟု ရှမ်းပြည် ပြန်လည် ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) မှ ပြောခဲ့ သည်။ (MM Time) (TaiFreedom)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွေ ၄ လကြာ ရပ်ထားဖို့ မြန်မာ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် ကြေညာချက်ကို မြောက်ပိုင်း အဖွဲ့များနှင့် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှု ရပ်ဆိုင်းခြင်းသည် တပ်မတော်၏ ငြိမ်းချမ်းရေး ရရှိလိုသည့် သဘောထားကို ထုတ်ဖော်ခဲ့သည်ဟု ယူဆရပြီး ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ် အောင်မြင်မှုအတွက် တပ်မတော်၏ သဘောထားအပေါ် အများဆုံးမူတည်နေကြောင်း၊ ထုတ်ပြန်ချက်အပေါ် ကြိုဆိုကြောင်း ချင်းအမျိုးသားတပ်ဦး (CNF) အဖွဲ့၏ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာ ဆလိုင်လျှန်မူန်းဆာခေါင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ ထို့ပြင် တပ်မတော်အနေနှင့် ထိုသို့ အပစ်ရပ် ထုတ်ပြန်ချက်မျိုး ထုတ်ပြန်ပေးရန် တိုင်းရင်းသားများအနေနှင့် လိုလားနေခြင်းဖြစ်ပြီး တပ်မတော်၏ ၂၀၂၀ တွင် ငြိမ်းချမ်းရေး အရယူမည့် သဘောထားကို ကြိုဆိုကြောင်း ပအိုဝ်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ချုပ် (PNLO) ဒုဥက္ကဋ္ဌ ခွန်မြင့်ထွန်းမှပြောခဲ့သည်။ ([Voice](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်၊ နံနက်ပိုင်းက ရန်ကုန်မြို့၊ ဗဟန်းမြို့နယ်ရှိ တော်ဝင်နင်းဆီစားသောက်ဆိုင်တွင် ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့သည့် မြန်မာနိုင်ငံလွတ်လပ်ရေးအတွက် တစ်ထောင့်တစ်နေရာမှ ပါဝင်လှုပ်ရှားခဲ့သူများထဲမှ တစ်ဦးအပါအဝင်ဖြစ်သူ ဦးကြည်မောင်၏ နှစ်(၁၀၀)ပြည့်အထိမ်းအမှတ်ပွဲတွင် ရန်ကုန်တိုင်းဝန်ကြီးချုပ် ဦးဖြိုးမင်းသိန်းမှ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်အနေဖြင့် အာဏာရှင်စနစ်နှင့် ဖိနှိပ်မည့် အုပ်ချုပ်ရေး စနစ်တစ်ခု ပြန်မပေါ်ပေါက်ရေးအတွက် ဘယ်တော့မှ ဒူးထောက်အညံ့ခံမည်မဟုတ်ကြောင်းပြောခဲ့သည်။ ([Mizzima](#) )
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် နိုင်ငံတော်လျှို့ဝှက်ချက်အက်ဥပဒေကို ဖောက်ဖျက်မှုနှင့် မြန်မာနိုင်ငံမှာ အဖမ်းဆီးခံနေရသည့် Reuters သတင်းထောက် ကိုလုံးနှင့် ကိုကျော်စိုးဦးတို့သည် အပြစ်မဲ့သူတွေဖြစ် ကြောင်းနှင့်သူတို့ ၂ ဦး၏အမှု စစ်ဆေး စီရင်တာနှင့် ပတ်သက်ပြီးလည်း ဗြိတိန်နိုင်ငံမှ အထူးစိုးရိမ် ပူပန်နေသည်ဟု ဗြိတိန်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး Jeremy Hunt မှ ပြောခဲ့သည်။ ([VOA](#) )
- ❖ တပ်မတော်နှင့် စစ်ရေးတင်းမာမှုများ ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် မြောက်ပိုင်း ၇ ဖွဲ့တို့ အခြေချိုက်ရာ ဒေသများဖြစ်သည့် မြောက်ပိုင်းနှင့် အရှေ့မြောက်ပိုင်းဒေသရှိ စစ်တိုင်း ၅ တိုင်းတွင် ၂၀၁၈ ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်မှ ၂၀၁၉ ဧပြီလ ၃၀ ရက်နေ့အထိ စစ်ဆင်ရေး နယ်မြေအလိုက် စစ်ရေးဆိုင်ရာလှုပ်ရှားမှု အားလုံးကို ရပ်ဆိုင်း ပေးမည်ဟု တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး၏ ထုတ်ပြန်ချက်ကို နိုင်ငံရေးပါတီများမှ ကြိုဆိုခဲ့ကြသည်။ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်NLD ပါတီ၏ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဒေါက်တာမျိုးညွန့်မှ `ကျွန်တော်တို့ကတော့ စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွေ ရပ်တန့်လိုက်တယ်။ လက်နက်ကိုင် ပဋိက္ခလျော့နည်းစေတယ် ဆိုပြီး ကျွန်တော်တို့ ကတော့ ကြိုဆိုပါတယ်` ဟု ပြောကြားသည်။ ထို့အပြင် ရှမ်းတိုင်းသားများ ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ (SNLD) မှ တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး (၁) ဖြစ်သူ ဦးစိုင်းလိတ်ကလည်း တပ်မတော် အနေဖြင့် ကြေညာချက် အတိုင်းသာ လုပ်ဆောင်မည်ဆိုပါက ဝမ်းသာဂုဏ်ယူစွာဖြင့် ကြိုဆိုပါသည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([The Ladies](#) )



ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်ရှိ ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင် နေအိမ်သို့ Catholic Yangon Youth လူမျိုးပေါင်းစုံမှ လူငယ်များအဖွဲ့မှ ခရစ္စမတ် မွေတေးသီချင်းများ သီဆိုပြီး ငြိမ်းချမ်းရေး ဆုတောင်းစကားများပြောကြားရာတွင် စစ်ရေးဆိုင်ရာလှုပ်ရှားမှုများအား ရပ်စဲရန်ကြေညာချက်မှာ နှစ်သစ်ကူး လက်ဆောင် ဖြစ်သည်ဟု တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([Frontier](#)) ([Military](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်၊ ကွတ်ခိုင်မြို့နယ်၊ ရွှေမော်အုပ်စု၊ ရွှေမော်ကျေးရွာအနီးတွင် တအာင်းလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်(TNLA)နှင့် မြန်မာ့တပ်မတော် တပ်မ ၁၁၊ ခမရ ၂၁၉ တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့ကြောင်း TNLAမှ သတင်းထုတ်ပြန်မှုသည် မှန်ကန်ခြင်းမရှိကြောင်း ပြည်သူ့ ဆက်ဆံရေးနှင့် စိတ်ဓာတ် စစ်ဆင်ရေး ညွှန်ကြားရေးမှူးရုံး ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူး ဗိုလ်မှူးချုပ်ဇော်လင်းထွန်းမှ ဒီဇင်ဘာ ၂၅ ရက်နေ့တွင်ပြောခဲ့သည်။ ([MM Time](#)) ([Mizzima](#)) ([RFA](#)) ([VOA](#)) ([Military](#)) ([Mizzima](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် လှည်းကူးမြို့နယ် ၊ ဇရပ်ကွင်း ခရစ်ယာန် ဘုရားရှိခိုးကျောင်း၌ ကျင်းပသည့် ခရစ္စမတ်ပွဲ၌ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး ဝန်ကြီးချုပ် ဦးဖြိုးမင်းသိန်းမှ အနာဂတ် မျိုးဆက်များကို ယုံကြည်မှု ၊ ရည်မှန်းချက်များ ပျောက်ဆုံးစေနိုင်သည့် အတွက် စစ်ပွဲများကို ငြိမ်းအောင် ကြိုးစားကြရမည် ဖြစ်ကြောင်း၊ “ကျွန်တော်တို့ အားလုံးရဲ့ ဘာသာတရား အားလုံးမှာ ယုံကြည်မှုတွေ ရှိပါတယ်။ ဒီယုံကြည်မှုတွေ အားလုံးဟာ ငြိမ်းချမ်းမှု၊ မေတ္တာတရား၊ တစ်ယောက်နဲ့ တစ်ယောက်နဲ့ ကြားမှာ ယုံကြည်မှုတွေနဲ့ ဆုတောင်းကြပါ။ ကျွန်တော်တို့ နိုင်ငံကြီး အေးချမ်းဖို့အတွက် ဝိုင်းပြီး ဆုတောင်းကြပါ။” ဟုပြောခဲ့သည်။([The Ladies](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၆ ရက်နေ့ မနက်တွင် တပ်မတော် (ကြည်း) ဗိုလ်သင်တန်းကျောင်း (မှော်ဘီ) စစ်ရေးပြကွင်းမှာ ကျင်းပသည့် ဘွဲ့ရ အမျိုးသမီးဗိုလ်လောင်း သင်တန်းအမှတ်စဉ် (၅) သင်တန်းဆင်း ဂုဏ်ပြု စစ်ရေးပြ အခမ်းအနား၌ တပ်မတော်အနေနှင့် စစ်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွေကို ၄ လကြာ ရပ်ဆိုင်းထားပြီးဖြစ်လို့ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်တွေအနေနှင့်ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို ဆောင်ရွက်ကြဖို့ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်မှ ပြောကြားခဲ့သည်။ “အခုအခါမှာ ၂၀၁၉ ဧပြီလ ၃၀ ရက်နေ့အထိ တပ်မတော်က စစ်ရေးဆိုင်ရာ လှုပ်ရှားမှုများအားလုံး ရပ်ဆိုင်းပေးထားပြီး ဖြစ်တဲ့အတွက် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေ အနေနဲ့ ဒီမိုကရေစီကို လိုလားလက်ခံပြီး တိုင်းပြည် စည်းလုံးညီညွတ်စွာဖြင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်တာကို လိုလားတယ်ဆိုရင် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို ဆောင်ရွက်ကြဖို့ လိုအပ်မှာဖြစ်ပြီး တပ်မတော်အနေနဲ့လည်း လိုအပ်တာတွေ ကူညီဖြေရှင်း ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက် ပေးသွားမယ်” ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([DVB](#))
- ❖ စစ်ဆင်ရေးနယ်မြေအလိုက် မြန်မာစစ်တပ်ဘက်မှ စစ်ဆင်ရေး လေးလရပ်ပေးမယ်ဆိုသည့် ကြေညာချက်အပေါ် စစ်တပ်၏ စစ်ရေးဗျူဟာတရပ်အနေနှင့် အတော်လေးကို သတိထား စောင့်ကြည့်ရမယ့် အနေအထား ဖြစ်တယ်လို့ UNFC ညီညွတ်သော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ ဖက်ဒရယ် ကောင်စီမှ ပြောခွင့်ရ ANC ရခိုင် အမျိုးသားကောင်စီရဲ့ အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူး ဦးထွန်းဇော်မှပြောခဲ့သည်။ ([VOA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ကရင်ပြည်နယ် မြဝတီမြို့နယ်တွင် ကရင်အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအကျိုးပြု တပ်မတော် (DKBA) မှ ပြည်သူများသို့ ဆောက်လုပ်ရောင်းချနေသည့် အိမ်အလုံးစုံ ၆၀၀ ကျော်ပါဝင်သော ရွှေမြစန္ဒီအမည်ဖြင့် စီမံကိန်းကို ပြည်နယ်အစိုးရက တရားဝင်ခွင့်ပြုထားခြင်း မရှိသည့်အတွက် တရားမဝင်ကြောင်း ကရင်ပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ် ဒေါ်နန်းခင်ထွေးမြင့်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([Voice](#))
- ❖ ချင်းပြည်နယ် မတူပီခရိုင်ရုံးတည်ဆောက်မည့် မြေနေရာနှင့်ပတ်သက်၍ ကန့်ကွက်နေပါက တည်ဆောက်မှုပိုင်းတွင် နှောင့်နှေးကြုံကြာနိုင်ပြီး ဘတ်ဂျက်များ လည်း ပြန်အပ်ရမည့်အခြေအနေ ဖြစ်လာနိုင်သည်ဟု ချင်းပြည်နယ်အစိုးရ ပြောခွင့်ရပုဂ္ဂိုလ် စည်ပင်ဝန်ကြီး ဦးစိုးထက်မှ ပြောခဲ့သည်။ “အခု ဘတ်ဂျက်က အများကြီးကျလာတယ် အခုမှနေရာမရွေးဘူးဆိုရင် ဒီဘတ်ဂျက်က ပြန်အပ်ရမယ် ဆိုတော့ တည်ဆောက်ရေးကလည်း အရမ်းနှောင့်နှေး ကြုံကြာကုန်မှာ ခရိုင်ရုံးတည်ဆောက်မည့်မြေနေရာကို ကန့်ကွက်မယ်ဆိုရင် ကျွန်တော်တို့ တည်ဆောက်ဖို့ဘတ်ဂျက်က ပြန်အပ်ရပါမယ် ပြန်အပ်လိုက်ရင် ဘယ်သူက နစ်နာမလဲ” ဟုပြောခဲ့သည်။ ([khonumthung](#))

**အခြား**

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ကချင်ပြည်နယ်မှာ ငြိမ်းချမ်းစွာဆန္ဒပြသူတွေကို တရားစွဲဆိုထောင်ချနေတာတွေ ရပ်ဆိုင်းပြီး ချက်ခြင်းပြန်လွှတ်ပေးဖို့ ဗြိတိန် အခြေစိုက် Global Witness အဖွဲ့မှ တောင်းဆိုခဲ့သည်။ မြန်မာ့ တပ်မတော်အနေနှင့် စစ်ရေးပဋိပက္ခတွေအတွင်း အရပ်သားပြည်သူတွေ မထိခိုက်ရအောင် အကာအကွယ်ပေးရေးကိစ္စကိုတောင် မဆွေးနွေးဘူးဆိုရင် မြန်မာပြည်မြောက်ပိုင်းက သဘာဝအရင်းအမြစ် ကိစ္စတွေ၊ အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတွေ၊ စစ်ရေး ပဋိပက္ခတွေ အပါအဝင် ရှုပ်ထွေးလှသည့် ပြဿနာတွေကို ဖြေရှင်းမယ့် အလားအလာ မရှိသလောက်ဟု Global Witness အဖွဲ့၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အလုပ် အဖွဲ့ခေါင်းဆောင် Paul Donowitz မှ ပြောကြားခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ပဋိပက္ခအတွင်း မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့တွေမှ မွတ်စလင်တွေအပေါ် ကျူးလွန်ခဲ့သည့် လုပ်ရပ်တွေသည် Genocide ခေါ် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုဖြစ်ကြောင်း အမေရိကန် အောက်လွှတ်တော်မှ အတည်ပြု ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ အဆိုပါကိစ္စကို ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့ အောက်လွှတ်တော်မှာ ထပ်မံဆွေးနွေးပြီး ဒီဇင်ဘာ ၁၂ ရက်နေ့မှာ မဲခွဲဆုံးဖြတ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ဆွေးနွေးချက်တွင် စက်တင်ဘာလ ၂၇ ရက်နေ့ အောက်လွှတ်တော်အမတ် Steve Chabot တင်သွင်းခဲ့သည့် မြန်မာ့အရေး ဆုံးဖြတ်ချက်မှာ ၂၀၁၇ ခုနှစ် ဩဂုတ်လအတွင်း ရခိုင်ပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းမှာ ARSA အကြမ်းဖက် သမားတွေရဲ့ တိုက်ခိုက်မှုတွေအပြီး မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် လုံခြုံရေးတပ်တွေမှ တုံ့ပြန်သည့် နယ်မြေရှင်းလင်းရေးကာလအတွင်း ရိုဟင်ဂျာတွေ အပေါ် ရက်စက်သည့်ကျူးလွန်မှုတွေသည် Genocide ခေါ် လူမျိုးတုံး သတ်ဖြတ်မှုဖြစ်သည့်ဆိုတဲ့ အချက်ပါရှိခဲ့သည်။ ([RFA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ် တောင်ပိုင်း လွိုင်လင်မြို့နယ်တွင် လူသေသည်အထိ ဖြစ်ခဲ့သည့် ပဋိပက္ခ စွပ်စွဲချက်နှင့် ပတ်သက်၍ ပအိုဝ်် အမျိုးသား အဖွဲ့ချုပ် (PNO) နှင့် ထမ့်ဆန်းဂူရီ ကိုရင်လေး တပ်ဖွဲ့ထံ စာပို့ ဖြေရှင်းထားကြောင်း RCSS\SSA ပြောခွင့်ရပုဂ္ဂိုလ် ဒုဗိုလ်မှူးကြီး စိုင်းမိန်းမှပြောခဲ့ သည်။ "ကျနော်တို့ စစ်ဦးစီးချုပ်ရုံးက ပို့တာပါ။ မနေ့က ရက်စွဲနဲ့ပို့ တာ ပါ။ (ထမ့်ဆန်း) ကိုရင်လေးဆီကို။ ပြီးတော့ PNO ဥက္ကဋ္ဌ အောင်ခမ်းထီ ဆီကို မိတ္ထီပို့ထားပါတယ်။ ထုတ်ပြန်ကြေညာ ချက် တွေက အခြေအနေအမှန်ကို မသိဘဲ ထုတ်ပြန်ထားတော့ အမြင်မှားမှုတွေ ပိုမိုဖြစ်စေနိုင်တယ်"ဟု ပြောခဲ့သည်။ [\(Irrawaddy\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၄ ရက်တွင် မြစ်ကြီးနားလူထုဆန္ဒပြပွဲ ဦးဆောင်သူ ကိုလမာဆန်အောင်နှင့် ဒေါ်လှဆန်တို့အား ငြိမ်းစုစီ ပုဒ်မ ၂၀ဖြင့် မြစ်ကြီးနားမြို့နယ်တရားရုံး တရားသူကြီးဦးရန်နိုင်အောင်မှ ဒဏ်ငွေကျပ် တစ်သောင်းစီ ပေးဆောင်ရန် အမိန့်ချမှတ်ခဲ့သည်။ [\(KachinYouthMovement\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၈ ရက်တွင် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အား ၂၀၀၄ ခုနှစ်က ပေးအပ်ချီးမြှင့်ထားခဲ့သည့် Gwangju လူ့အခွင့်အရေးဆုကို ပြန်လည် ရုပ်သိမ်းမည် ဖြစ်ကြောင့် May 18 Memorial Foundation အဖွဲ့မှ ထုတ်ပြန် ခဲ့သည်။ " ရိုဟင်ဂျာ တွေ ကျူးလွန်ခံရမှုနဲ့ပတ်သက်လို့ သူမဘက်က စိတ်ဝင်စားမှု မပြတ် ဥပက္ခာပြုခဲ့ပါတယ်။ ဒါဟာ လူ့အခွင့်အရေးကို ကာကွယ်ဖို့ ဆိုတဲ့ ဒီဆုရဲ့ စံနှုန်းတွေနဲ့ ဆန့်ကျင်နေပါတယ်" ဆိုပြီး အဖွဲ့၏ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ Cho Jin-taeu ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၉ ရက်နေ့တွင် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ပုန်းရှိုးကွယ်ရှိုးဆက်နွယ်နေသည့် စာမျက်နှာ (Pages) ၄၂၅ ခု၊ အုပ်စု (Groups) ၁၇ ခုနှင့် အကောင့် ၁၃၅ ခုအပြင် အင်စတာဂရမ် (Instagram) အကောင့် ၁၅ ခုကို ဖယ်ရှား လိုက်သည့်ဟု Facebookမှ ကြေညာခဲ့သည်။ ထိုစာမျက်နှာများ၊ အကောင့်များနှင့် အုပ်စုများသည် လွတ်လပ်သည့်သတင်းများ၊ ဖျော်ဖြေရေး၊ အလှအပနှင့် လူမှုဘဝများ ဖော်ပြနေကြသည်သော်လည်း အမှန်တကယ်တွင်မူ စစ်တပ်၊ သို့မဟုတ် ယခင်က ဖယ်ရှားခံထားရပြီးဖြစ်သည့် စာမျက်နှာများနှင့် ဆက်နွယ်နေသည်ဟုသိရသည်။ Facebook အနေဖြင့် ၎င်း၏ ထိခိုက်နေသည့် ဂုဏ်သိက္ခာအား ပြန်လည်အဖတ်ဆယ်ရန်အတွက် ကြိုးစားနေရာ အမှန်းစကားများ ဖယ်ရှားမှုကို အရှိန်မြှင့်တင်လာနေသလို မြန်မာဘာသာဖြင့် ရေးသားမှုများကို စစ်ဆေးမည့် မြန်မာဘာသာ တတ်ကျွမ်းသူဝန်ထမ်း အရေအတွက်ကို ၂၀၁၈ ခုနှစ်အကုန်တွင် ၁၀၀ ဦးအထိ တိုးမြှင့်ရန် ကတိပြုထားသည်။ [\(Frontier\)](#) [\(BBC\)](#) [\(RFA\)](#) [\(TheVoice\)](#) [\(MyanmarNow\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၁ ရက်နေ့တွင် RCSS တပ်ဖွဲ့၏ ပစ်ခတ်မှုကြောင့် သေဆုံးသွားခဲ့သည့် နမ့်ဟူးရွာသား ၅ ဦးအတွက် တရားမျှတမှု ပေါ်ပေါက်ရေးနှင့် ဒေသခံများ လုံခြုံ အေးချမ်းစွာ နေထိုင်နိုင်ရေးအတွက် ပအိုဝ််လူထု အင်အား ၃ ထောင်ခန့် တောင်ကြီးတွင် ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ဆန္ဒဖော်ထုတ်ခဲ့ကြသည်။ "ဒီဆန္ဒဖော်ထုတ်တာက ဘယ်အဖွဲ့အစည်းက ဦးဆောင်တယ်လို့ မဟုတ်ဘူး။ လူထုလှုပ်ရှားမှု တစ်ခုဖြစ်တယ်။ ကြွေးကြော်သံကတော့ ၅ ချက်ရှိတယ်။ RCSS အလိုမရှိ၊ ကျူးလွန်သူ အရေးယူပေးဖို့၊ လူသတ်မှု အလိုမရှိ၊ တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေး ချက်ချင်းပေး စတာတွေပေါ့" ဟု ခွန်ဇော်မှပြောခဲ့သည်။ [\(Marnagar\)](#) [\(Irrawaddy\)](#) [\(ShanNew\)](#) [\(Irrawaddy\)](#)

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံမှာ နိုင်ငံတကာ လူ့အခွင့်အရေးအပါအဝင် နိုင်ငံတကာ ဥပဒေတွေကို ပြင်းပြင်းထန်ထန်ချိုးဖောက်ကျူးလွန်ခဲ့သည့် မြန်မာစစ်တပ်မှ တာဝန်ရှိသူတွေကို အရေးယူနိုင်ရေး အဓိက တွန်းအားပေးထားသည့် မြန်မာ့အရေးဆုံးဖြတ်ချက်ကို ၇၃ ကြိမ်မြောက် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေ ညီလာခံကြီးမှ ထောက်ခံမဲ ၁၃၆ မဲနှင့်အတည်ပြုခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#)

**နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေး**

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၂ ရက်နေ့တွင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံ ဆိုင်ရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် Ms. Christine Schraner Burgenerအား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် လူမှုအသိုက်အဝန်းများအကြား သဟဇာတရှိစွာ နေထိုင်ရေး အတွက် ဆွေးနွေးမှုများ ပြုလုပ်ရေး၊ လူထုအား အသိပညာပေးရေးကိစ္စများနှင့် ကုသမဂ္ဂအထူးကိုယ်စားလှယ်ရုံးတို့အကြားပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရေးကိစ္စများအပေါ် အမြင်ချင်း ဖလှယ်ခဲ့သည်။ [\(StateCounsellor\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၂ ရက်နေ့တွင် လာအိုနိုင်ငံ ဗီယန်ကျင်းမြို့တွင် ကျင်းပပြုလုပ်သည့် အာဆီယံနိုင်ငံများ စစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့၏ (၁၈)ကြိမ်မြောက် အထွေထွေ ညီလာခံကို မြန်မာနိုင်ငံစစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့ ဗဟို အလုပ်အမှုဆောင် အဖွဲ့ ဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်ချုပ်မြဝင်း(ငြိမ်း) ဦးဆောင်သောကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့တက်ရောက်ခဲ့ပြီး အဆိုပါ ညီလာခံမှချီးမြှင့်သည့် ဂုဏ်ထူးဆောင်ဆုကို ကာကွယ်ရေးဦးစီချုပ်ရုံး(ကြည်း)မှ စစ်ရေးချုပ် ဒုတိယ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ဆန်းဦးနှင့် ဗိုလ်ချုပ်ဇနည်ဝင်းတို့မှ လက်ခံရယူခဲ့သည်။ [\(CINCDs\)](#) [\(CINCDs\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၃ ရက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးနှင့် အထက်လွှတ်တော်အမတ် the Honourable Marise Paynesအား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး ရခိုင်ပြည် နယ်မှ နေရပ်စွန့်ခွာသွားသူများပြန်လည်လက်ခံရေးကိစ္စ၊ ဩစတြေးလျနိုင်ငံ အကူအညီဖြင့် ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် ပညာသင်ကြားမှု အထောက်အကူပြု အစီအစဉ်ဆိုင်ရာကိစ္စနှင့် ကိုဖီအာနန်ကော်မရှင်၏ အကြံပြုချက်များကို အကောင် အထည်ဖော်မှု အခြေအနေတို့အား ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(StateCounsellor\)](#) [\(DVB\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၃ ရက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် ကုလသမဂ္ဂလက်ထောက်အတွင်းရေးမှူးချုပ်နှင့် UNDP ၏ အာရှ-ပစိဖိတ်ဒေသဆိုင်ရာ ညွှန်ကြားရေးမှူး Mr. Haoliang Xuအား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး မြန်မာ အစိုးရ၏ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ စီးပွားရေးနှင့် အမျိုးသားပြန်လည် သင့်မြတ်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ဆက်လက်ကူညီပံ့ပိုးရေး၊ MoU အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နေမှုနှင့် ရခိုင်ပြည်နယ်ဖွံ့ဖြိုးရေး တို့ကို ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(StateCounsellor\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ဥပဒေရေးရာနှင့်အထူးကိစ္စရပ်များ လေ့လာဆန်းစစ်သုံးသပ်ရေး ကော်မရှင်ဥက္ကဋ္ဌ သူရဦးရွှေမန်းသည် DCAF/MYPOL ၏ Senior Expert and Head of Asia Pacific Unit ဖြစ်သူ Dr. Albrecht Schnabel အားလက်ခံတွေ့ဆုံပြီး MYPOL အနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံ ဒီမိုကရေစီပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးတွင် ပူးပေါင်း ကူညီဆောင်ရွက်ပေးနေ သည့်ကိစ္စရပ်များအပေါ် ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၅ ရက်နေ့တွင် အိန္ဒိယ သမ္မတနိုင်ငံသံရုံးမှ JMC သို့ TATAမော်တော်ယာဉ် ၁၀စီးပေးအပ်လှူဒါန်းသည်ကို JMC-U ဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယ ဗိုလ်ချုပ်ကြီးရာပြည့်မှ လက်ခံရယူပြီး အိန္ဒိယနိုင်ငံ သံအမတ်ကြီး H.E.Mr. Vikram Misri အားဂုဏ်ပြုမှတ်တမ်းလွှာနှင့် အထိမ်းအမှတ် လက်ဆောင်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ခဲ့သည်။ [\(CINCD5\) \(MOI\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်သည် တာဝန်ပြီးဆုံး၍ ပြန်လည်ထွက်ခွာမည့် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အိန္ဒိယနိုင်ငံ သံအမတ်ကြီး H.E. Mr. Vikram Misri အား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး နွယ်သမ္မတကြီး၏ မြန်မာနိုင်ငံချစ်ကြည်ရေးခရီးစဉ်အောင်မြင်မှုအခြေအနေများ၊ နှစ်နိုင်ငံတပ်မတော်နှစ်ရပ်ကြား ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ၊ ချစ်ကြည်ရေးခရီးများ အပြန်အလှန်လည်ပတ်ရေးဆိုင်ရာကိစ္စများဆွေးနွေးခဲ့ သည်။ [\(CINCD5\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၇ ရက်နေ့တွင် JMC ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ကို ရှမ်းပြည်နယ်ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေး ကော်မတီဝင် ဗိုလ်မှူးကြီးလှဦး (လုံခြုံရေးနှင့် နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီး၊ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့) က ဦးဆောင်ပြီး ရှမ်းပြည်နယ်၊ ပဲခူးတိုင်း၊ ကရင်ပြည်နယ်၊ မွန်ပြည်နယ်နှင့် တနင်္သာရီတိုင်း ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီဝင်များ၊ အထောက်အကူပြု ဝန်ထမ်းများ စုစုပေါင်း (၁၈) ဦးသည် တရုတ်နိုင်ငံသံရုံး၏ စီစဉ်ပေးမှုဖြင့် တရုတ်နိုင်ငံသို့ လေ့လာရေးခရီး သွားရောက်ခဲ့ပြီး ယူနန်ပြည်နယ်အတွင်းရှိ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု အခြေအနေများ၊ တရုတ်နိုင်ငံ နယ်စပ်ဒေသရှိ တိုင်းရင်းသားများ၏ နေထိုင်မှုဘဝနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများအား လေ့လာသွားကြမည်ဖြစ်သည်။ [\(JMC\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၈ ရက်နေ့တွင် နိုင်ငံတော်သမ္မတဦးဝင်းမြင့်သည် ပန်လည်ထွက်ခွာတော့မည့် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အိန္ဒိယသမ္မတနိုင်ငံသံအမတ်ကြီး H.E. Mr. Vikram Misri အား နံနက် ၁၀ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံတော်သမ္မတအိမ်တော် ဧည့်ခန်းမ၌ လက်ခံတွေ့ဆုံခဲ့ပြီး မြန်မာ-အိန္ဒိယ နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးနှင့် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်မှု တိုးမြှင့်ရေး၊ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဒီမိုကရေစီ ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေး နှင့် ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်များ၊ နှစ်နိုင်ငံကုန်သွယ်ရေး၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ခရီးသွားကဏ္ဍမြှင့်တင်ရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ သိပ္ပံနည်းပညာ နှင့် စွမ်းအင်ဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များ၊ အိန္ဒိယသမ္မတနိုင်ငံသို့ ပဲမျိုးစုံတင်ပို့နိုင်ရေး ကိစ္စရပ်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(PresidentOffice\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၈ ရက်နေ့တွင် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်သည် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာပြင်သစ်နိုင်ငံ သံအမတ်ကြီး H.E. Mr. Christian Lechery အားလက်ခံ တွေ့ဆုံပြီး အာဆီယံအဖွဲ့နှင့် ပြင်သစ်နိုင်ငံ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက် နိုင်မည့် အခြေအနေများ၊ အာဆီယံ အဖွဲ့နှင့် BIMSTEC အဖွဲ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံမှ အဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံအဖြစ် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေမှုအခြေအနေများ၊ ငြိမ်းချမ်းရေးကိစ္စများ၊ စီးပွားရေးနှင့် အကြမ်းဖက်မှုတိုက်ဖျက်ရေးအတွက် သတင်းဖလှယ်ရေး ကိစ္စများကို ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(CINCDs\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၈ ရက်နေ့တွင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် အာဆီယံအတွင်းရေးမှူးချုပ် ဒါတို လင်ကျောက်ဟိုင်းအား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် နေရပ်စွန့်ခွာသူများ ပြန်လည် လက်ခံရေး အတွက် မြန်မာ နိုင်ငံမှ ပြင်ဆင်ထားရှိသည့် အစီအစဉ်များ၊ နေရပ်စွန့်ခွာသူများအား ပြန်လည် လက်ခံရေး လုပ်ငန်းစဉ် အထောက်အကူဖြစ်စေရေးအတွက် ဘေးအန္တရာယ် စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့်ပတ်သက်သည့် အာဆီယံ၏ လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှု အကူ အညီများ ညှိနှိုင်းရေးဌာန (AHA Centre) က လိုအပ်ချက် ဆန်းစစ်ဖော်ထုတ်ရေးအဖွဲ့၊ စေလွှတ်ရေးကိစ္စနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ် တုံ့ပြန်ရေးဆိုင်ရာ လူ့စွမ်းအား အရင်းအမြစ် ဖွံ့ဖြိုးရေး အစီအစဉ်များ မြန်မာနိုင်ငံ၌ ဖွင့်လှစ်ရေး ကိစ္စတို့အပါအဝင် ရခိုင်ပြည်နယ်၏ ဖြစ်ပေါ်တိုးတက်မှု အခြေအနေတို့နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၈ ရက်နေ့တွင် နိုင်ငံတော်သမ္မတဦးဝင်းမြင့်သည် တာဝန်ပြီးဆုံး၍ ပြန်လည်ထွက်ခွာမည့် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အိန္ဒိယသမ္မတနိုင်ငံသံအမတ်ကြီး H.E. Mr. Vikram Misra အား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး မြန်မာ-အိန္ဒိယ နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု တိုးမြှင့်ရေး၊ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဒီမိုကရေစီ ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေး နှင့် ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်များ၊ နှစ်နိုင်ငံကုန်သွယ်ရေး၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ခရီးသွား ကဏ္ဍမြှင့်တင်ရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ သိပ္ပံနည်းပညာ နှင့် စွမ်းအင်ဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များ၊ အိန္ဒိယသမ္မတနိုင်ငံသို့ ပဲမျိုးစုံတင်ပို့နိုင်ရေး ကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ [\(Presidentoffice\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ဗီယက်နမ်နိုင်ငံ အခြေစိုက် ဘယ်လာရစ် သံအမတ်ကြီး H.E. Mr. Vladimir A. Goshin နှင့် တွေ့ဆုံပြီး မြန်မာ-ဘယ်လာရစ် နှစ်နိုင်ငံ ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုနှင့် စီးပွားရေး၊ စိုက်ပျိုးရေး၊ ယဉ်ကျေးမှု ကဏ္ဍများ အပါအဝင် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု တိုးမြှင့်ရေး ကိစ္စရပ်များကိုဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံသို့ ချစ်ကြည်ရေးခရီး ရောက်ရှိနေသည့် တရုတ်ပြည်သူ့ လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် ဗဟိုစစ်ကော်မရှင်၊ ပူးတွဲ စစ်ဦးစီး ဌာန အောက်ရှိ စစ်မြေပြင် ပတ်ဝန်းကျင် ထောက်ပံ့ရေးဌာန (Battle Space Environment Support Agency) ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် Senior Colonel Zhai Yuehuan ဦးဆောင်သော ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့အား တပ်မတော်(ရေ) ဗိုလ်ချုပ်မှူးအောင်နှင့် အဖွဲ့ဝင်များမှ လက်ခံ တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲတွင် နှစ်နိုင်ငံ ရေတပ်များ၏ ရေကြောင်းလုံခြုံမှုအပေါ် အတွေးအမြင်များနှင့် တိုင်းတာရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များ၊ သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကာကွယ်ရေးနှင့် မိုးလေဝသဆိုင်ရာ ခန့်မှန်း တိုင်းတာရေး ကိစ္စရပ်များ၊ နှစ်နိုင်ငံ ရေတပ်များအကြား လေ့ကျင့်ရေးနှင့် အပြန်အလှန် ဆက်ဆံမှုဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(CINCDs\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၃) ၊ ဒီဇင်ဘာ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၂၃ ရက်နေ့တွင် မြန်မာတပ်မတော်နှင့် အိန္ဒိယတပ်မတော်နှစ်ရပ်အကြား ချစ်ကြည်ရေးခရီးစဉ်အဖြစ် အိန္ဒိယတပ်မတော်(ကြည်း၊ ရေ၊ လေ)မှ အရာရှိများနှင့် ဇနီးများပါဝင်သော အိန္ဒိယတပ်မတော်ချစ်ကြည်ရေး ကိုယ်စားလှယ် အဖွဲ့သည် မြန်မာနိုင်ငံသို့ရောက်ရှိခဲ့ပြီး သူရဲကောင်းမိမိ(နေပြည်တော်)သို့ သွားရောက် လေ့လာ၍ ပန်းခွေချအလေးပြုကြပြီး ဥပွါတသန္တိစေတီတော်မြတ်ကြီးအား သွားရောက်ဖူးမြော်ကြည်ညိုကာ အလှူငွေများပေးအပ်လှူဒါန်းခဲ့သည်။ [\(TheLadies\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၂၃ ရက်နေ့တွင် မြန်မာတပ်မတော်နှင့် အိန္ဒိယတပ်မတော်နှစ်ရပ်အကြား ချစ်ကြည်ရေးခရီးစဉ်အဖြစ် မြန်မာ့တပ်မတော် (ကြည်း၊ ရေ၊ လေ)မှ အရာရှိ၊ စစ်သည်များနှင့် ဇနီးများပါဝင်သော ချစ်ကြည်ရေး ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် နေ့လယ်ပိုင်းတွင် နေပြည်တော်လေဆိပ်မှ အိန္ဒိယနိုင်ငံသို့ ထွက်ခွာခဲ့ပြီး အိန္ဒိယနိုင်ငံ၊ ဂါယာမြို့ရှိအထင်ကရနေရာများ၊ သင်တန်းကျောင်းများ၊ စေတီပုထိုးများနှင့် ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်းများသို့ ဒီဇင်ဘာ ၂၅ ရက်အထိ လေ့လာ လည်ပတ် သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ [\(Military\) \(RFA\)](#)

ရခိုင်

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၇ ရက်နေ့တွင် အာဆီယံ အတွင်းရေးမှူးချုပ် Lim Jock Hoi နဲ့ ဒုတိယ အတွင်းရေးမှူးချုပ် Kung Phoak တို့ဟာ အကြမ်းဖက် တိုက်ခိုက်မှုတွေ ဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ ရခိုင်ပြည်နယ် မောင်တောဒေသသို့ သွားရောက်လေ့လာခဲ့ သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၇ ရက်နေ့တွင် အာဆီယံ အတွင်းရေးမှူးချုပ် Lim Jock Hoi နဲ့ ဒုတိယ အတွင်းရေးမှူးချုပ် Kung Phoak တို့ဟာ အကြမ်းဖက် တိုက်ခိုက်မှုတွေ ဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ ရခိုင်ပြည်နယ် မောင်တောဒေသသို့ သွားရောက် လေ့လာခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၈ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်မောင်းတောမြို့နယ် မြောက်ပိုင်းအထက်ပျိုးချောင်းတွင် ငါးရှာနေသည် မာရမာကြီး တိုင်းရင်းသား နှစ်တိုက် ခိုက်ရိုက်နှက်ခံ ခဲ့ရသည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်၊ မောင်တောမြို့နယ်တွင် ဒေသခံလေးဦး တိုက်ခိုက်ခံရပြီး နှစ်ဦးသေဆုံးသွားပြီးနောက် ထိုဒေသတွင် နယ်မြေ ရှင်းလင်းရေး လုပ်ငန်းများကို လုပ်ဆောင်နေကြောင်း တပ်မတော် ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံးက ပြောကြားခဲ့သည်။ ဒီဇင်ဘာ ၁၇ ရက်နေ့က သီးခြားစီ ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် ဖြစ်စဉ်နှစ်ခုတွင် ပြူးမချောင်းအတွင်း ငါးဖမ်းရန် သွားရောက်သည့် မာရမာကြီးလူမျိုးနှစ်ဦးနှင့် ရခိုင်လူမျိုးနှစ်ဦးတို့ တိုက်ခိုက်ခံရခြင်းဖြစ်ရာ ရခိုင် လူမျိုးနှစ်ဦး သေဆုံးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ဖြစ်စဉ်တစ်ခုတွင် “ဘင်္ဂါလီစကားများဖြင့် ပြောဆိုကာ ပိုင်းဝန်းတိုက်ခိုက်ခြင်းကြောင့်” ဟု ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး၏ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဖော်ပြထားသည်။ [\(Frontier\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂)၊ အမှတ် (၂၃)၊ ဒီဇင်ဘာ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၉ ရက်နေ့တွင် HRW လူ့အခွင့်အရေးစောင့်ကြည့်ရေးအဖွဲ့မှ ရခိုင်ပြည်နယ်ပဋိပက္ခဆိုင်ရာ အချက်အလက်ရှာဖွေစုဆောင်းရေး ကော်မရှင်ကို ဖျက်သိမ်း သင့်ကြောင်း ကြေညာချက်ထုတ်ပြန် ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)